АННОТАЦИЯ

Исследовалась взаимосвязь субъектных характеристик взрослых, таких как особенности целеполагания, способность к самоуправлению, локализация контроля и смысложизненные ориентации с особенностями отношений в их родительской семье. Было исследовано 54 человека: 25 мужчин и 29 женщин (возраст 25-35 лет). Используемые методики: анкета оценки семейных взаимоотношений и ситуации детского развития, опросник родительского отношения (модификация Е.В. Романовой, М.В. Галимзяновой), анкета целеполагания В.Р. Манукян, опросник Н.М. Пейсахова «Способность самоуправления», опросник Е.Г. Ксенофонтовой «Исследование локализации контроля личности», опросник Д.А. Леонтьева «Тест смысложизненных ориентаций». Обработка данных: вычисление описательных статистик, частотный анализ, однофакторный дисперсионный анализ, корреляционный анализ, факторный анализ. Результаты. Дисперсионный анализ показал, что единственные дети более интернальны; посещение детского сада способствует развитию внутреннего локуса контроля, способности к самоуправлению, ощущению осмысленности жизни, уверенности в себе; состав семьи ребенка оказывает влияние особенности целеполагания, смысложизненные характеристики. Корреляционный анализ показал, что безусловное принятие ребенка, поощрение инициативы и самостоятельности взаимосвязаны с такими характеристиками субъектности как интернальный локус контроля, и способность к самоуправлению. Таким образом, особенности отношений в родительской семье взаимосвязаны с развитием субъектных характеристик личности взрослого.

ANNOTATION

The thesis studies the correlation between adults’ subject characteristics as peculiarities of targeting, self-management ability, locus of control, and focus on meaning of life with relationship features within a primary family. 54 people were tested: 25 men and 29 women within 29 – 35 age interval. The methods used included: family relation and child development peculiarities assessment questionnaire, checklist of parents’ attitude modified by E.V. Romanova and M.V. Galimzyanva, V.R. Manukyan’s questionnaire on targeting, N.M. Peysahov’s questionnaire ‘Self-management ability’, E.G. Xenofontova’s questionnaire ‘Study of personal locus of control’, D.A. Leontiev’s questionnaire ‘Focus on meaning of life test’. The gathered data was treated using descriptive statistics, frequency analysis, single-factor analysis of variance, correlation analysis, and factor analysis. Variance analysis results showed that only children are internal to the larger extent; attending a kindergarten facilitates development of the internal locus of control, self-management ability, sense of the meaning of life, self-confidence; a family structure influences peculiarities of targeting, characteristics of the meaning of life. Correlation analysis showed unconditional acceptance by the child, initiative and self-sufficiency encouragement are related to subject characteristics as internal locus of control and self-management ability. Thus, peculiarities of primary family relations correlate with development of subject characteristics of an adult personality.

